
5 اقتصاد

خبر ویژه خبر

دبیر  ستاد  تنظیم بازار  عنوان  کرد:
تولید روغن ۳۰ درصد بیشتر از 

مصرف کشور است
ایلنا: دبیر ســتاد تنظیم بــازار از تمهیدات ویژه  �

وزارت صمت برای تنظیم بازار میوه در شــب عید 
خبر داد و با اشاره به افزایش تولید روغن در کشور 
گفت: در اسفندماه حدود ۲۰۰ هزار تُن روغن خام 
بــه کارخانه هــای تولیدکننده تحویل داده شــده 
و میزان تولید روغن در کشــور حــدود ۳۰ درصد 
بیش از نیاز و مصرف کشــور است. عباس قبادی 
در حاشــیه جلسه ســتاد تنظیم بازار درخصوص 
تمهیدات ســتاد برای تنظیم بازار میوه شــب عید 
گفت: از ماه های گذشــته برای ذخیره سازی سیب 
و پرتقال ایام پایانی ســال اقــدام کردیم و با توجه 
به اعــلام نیازی که از طرف اســتان های سراســر 
کشــور دریافت کردیم، اقلام مورد نیاز مستقیما از 
تولیدکننده خریداری شــده و ذخیره سازی صورت 
گرفته اســت. دبیر ســتاد تنظیم بــازار در ادامه با 
اســتناد به بیانات مقام معظم رهبری درخصوص 
قیمت میوه افــزود: به دلایل مختلف، در برخی از 
اقلام شــاهد افزایش قیمت نامتعارف میوه بودیم 
و با توجه به تذکرات مقام معظم رهبری، بررسی 
و پیگیری این موضوع به صورت جدی تر در دستور 
کار قــرار گرفت و در کنار ســایر اقلام، برای تنظیم 
بازار ســیب و پرتقال به عنوان کالاهای پرمصرف 
ایام عید، جلسات متعددی با بخش های مختلف 
تولیــد، نگهداری، توزیــع و عرضه این محصولات 

برگزار کردیم.

۲۰۰۰ تن مرغ آماده عرضه
 به بازار است

ایلنــا: وزیر جهاد کشــاورزی از عرضه دو هزار  �
تــن مرغ برای تنظیم بازار نــوروز خبر داد و گفت: 
در تخم مــرغ با مــازاد تولیــد مواجه هســتیم و 
نگرانی هایی کــه درباره افزایــش قیمت به دلیل 
بســته بندی وجود داشــت نیز برطرف شد؛ چراکه 
الزامی برای آن نیست. کاظم خاوازی با بیان اینکه 
دیگر صفی برای مرغ تشکیل نمی شود، گفت: دو 
هــزار تن مرغ مازاد گرم داریم که برای تنظیم بازار 
ایام نوروز عرضه می شود. وی ادامه داد: علاوه بر 
مــرغ گرم هزاران تن مــرغ منجمد در حال عرضه 

است که قیمت بسیار مناسبی دارد. 
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اگرچه وزارت ارتباطات از اینترنت  به روز می گوید، اما مردم منتقد هزینه و سرعت اینترنت کنونی هستند

اماواگرهای اینترنت نسل ۵ در خانه  ایرانیان
شرق: نیمه اول اســفند همین امســال وزارت ارتباطــات ایران از افتتاح 
هشتمین ســایت نســل پنجم ارتباطات خبر داد و همین دیروز هم وزیر 
این حوزه از ورود اینترنت نســل پنج به شــبکه خانگی ایران خبر داد تا 
براســاس این اظهارات نســل تازه ای از اینترنت به زندگــی ایرانیان وارد 
شــود. این البته اظهارات رسمی است و این سخنان منتقدان فراوانی در 
جامعه و در بین مــردم دارد؛ منتقدان می گویند همین اینترنت کنونی با 
سرعتی مشابه یک نسل قبل و با قیمتی چندبرابر به دست مردم می رسد 
و اعتقاد دارند در چنین شــرایطی حرف از نســل تــازه چندان قابل اعتنا 

نیست. 
در ایــن بین البتــه چه طرفــداران ادعاهــای وزارت ارتباطات و چه 
منتقدان شــرایط کنونی درباره ضرورت نســل تازه اینترنت یعنی نســل 
پنجم یا اینترنت 5G شکی ندارند و هم کارکرد این فناوری تازه در بهبود 
سبک زندگی و همچنین پیشرفت یک کشور را تأیید می کنند. نسل پنج به 
اینترنت اشیا هم شــناخته می شود که در کنار افزایش حدودا ۳۰برابری 
ســرعت اینترنت، کارایی های شــگفت انگیز دیگری هــم دارد؛ نوعی از 
فناوری که چین و شــرکت هوآوی در آن دســت بــالا را دارند و همین 
موضوع برخی کشورهای غربی را نگران کرده است. اما در ایران شرایط 
چگونه اســت و اظهارات رســمی درباره ورود این فناوری به ایران چه 

می گوید؟
  نیمه اول اسفند؛ افتتاح هشتمین سایت نسل ۵

۱۰ اســفند همین امسال خبر رســید که پس از آغاز به کار پنج سایت 
اینترنت نســل پنجم توسط اپراتور ایرانسل و دو مورد هم از سوی همراه 
اول، هشــتمین ســایت هم توســط همراه اول افتتاح شــد. نسل پنجم 
ارتباطــات البته پیش از این و بــا تأخیر کمتر، با ســرعت چندین برابری 
در جهــان آغاز به کار کرده  بود و همچنان هم کشــورهای بیشــتری به 
ایــن دنیای تــازه می پیوندنــد. درباره ایــران، اظهارات مقامــات مرتبط 
می گویــد که از نزدیک به دو ســال قبــل مطالعات در ایــن زمینه آغاز 
شــده و ســایت های نمونه و پایلوت برای اینترنت نســل پنجم در مراکز 
پژوهشی و دانشگاهی احداث شده و حالا به مرحله افتتاح هشت سایت 

رسیده است. 
همان روز دهم اســفند «مهدی اخوان بهابــادی» مدیرعامل همراه 
اول در مراســم رونمایی از ســایت تازه این شــرکت گفته بود: «به دلیل 
شــیوع کرونا مصرف اینترنت دو برابر شد، شاید در ایام کرونا جزء معدود 
مجموعه هایی در کشور بودیم که فشار کاری روی همکارانم بیش از ایام 
عادی بود. معمولا کرونا برای شــرکت های مختلف مقارن با دورکاری و 
کاهش فشــار کاری اســت اما در مجموعه اپراتور دقیقا برعکس است؛ 
زیرا مردم به این تکنولوژی نیاز داشــتند. افزایش تقاضا از سوی کاربرها 
ما را ناگزیر به اســتفاده از نسل جدید تکنولوژی ها می کند، دیتاسنترهای 
ما در سال جاری چندین برابر سال گذشته ترافیک به داخل شبکه تزریق 

کردند و این موضوعی بود که کمتر شاهد آن بودیم».
 او گفته بود که پس از مشــهد، نسل پنج اینترنت را به تهران آوردیم 
و تا پیش از پایان سال تعدادی ســایت در تهران، اصفهان، شیراز، اهواز 
و تبریز هم آماده و افتتاح می شــوند که البته از این افتتاح اخبار چندانی 

تاکنــون مخابره نشــده و به نظر هــم نمی آید تأثیری بر ســرعت کلیت 
اینترنت ایرانیان دست کم تاکنون داشته باشد.

  نسل ۵ به خانه های ایرانیان رسید؟
در ادامه اخباری از این دست، دیروز وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات 
با اشاره به آغاز فرایند تجاری سازی نسل پنج اینترنت از سوی یک شرکت 
ارتباطات ارائه دهنده اینترنت خانگی و ســازمانی گفت: «هر تکنولوژی 
جدید در ابتدای حضور، قیمتش بالاســت و ما به  نوبه خود، تولید مودم 
5G در ایران را تســهیل کردیم و اولین نمونه داخلــی برای گرفتن تأیید 
ســازمان تنظیم مقررات و ارائه به بازار، ارســال شــده است». خلاصه 
ســخنان «محمدجواد آذری جهرمی» این بود که حالا اینترنت نسل پنج 
به شــبکه خانگی هم رســیده و اگر قیمت آن گران است به دلیل تازگی 

آن است. 
او در همین جلســه درباره انتقادها به سرعت اینترنت و عدم توسعه 
VDSL در کشور، با بیان اینکه به جای توسعه VDSL، به سمت اینترنت 
خانگی 5G رفتیم، گفته بود: «امروز شــرکتی اولین مجموعه کاری خود 
را در زمینه 5G خانگی در تهران افتتاح می کند و به تدریج در سال آینده 
نقاط بیشتری را پوشــش می دهد تا ما از برنامه توسعه اینترنت خانگی 
خود عقب نمانیم». او با بیان اینکه امروزه یکی از نیازهای بســیار مهم 
مردم در هر گوشه و کنار و شهر و روستا، موضوع پهنای باند است، افزود: 
«مردم همواره مطالبه بیشــتر می کنند، بــا توجه به اینکه زندگی روزمره 
به ویژه در شــرایط شــیوع کرونا به فضای مجازی و پهنای باند وابســته 
شده است. در حال حاضر شرکت های متعددی وظیفه خدمت رسانی به 
مردم را در حوزه تأمین پهنای باند بر عهده دارند که بخشی شرکت های 

اینترنت خانگی و بخشی شبکه موبایل است».
 وزیــر ارتباطات و فناوری اطلاعات با تأکید بر اشــتباهات رخ داده در 
واگذاری مخابرات بیان کرد: «هرچند این واگذاری دســتاوردهای خوبی 
مانند جداســازی همراه اول هم داشته و همراه اول در خصوصی سازی 
توســعه پیدا کرد، همــراه اول اگر ایرانســل و رایتــل را به عنوان رقیب 
نداشت، رشد و توسعه ای هم نداشــت، بخش زیادی در توسعه همراه 
اول و سایر اپراتورها، مدیون رقباست. اما اشتباهات واگذاری در مجموعه 

مخابرات ایران در ایجاد برخی انحصارهاست. این اشتباه در سال ۱۳۸۸ 
در خصوصی سازی مخابرات انجام شد که داکت ها و سیم مسی که جزء 
اموال مردم اســت، به مخابرات واگذار شــده و مخابرات هم سودهای 
ناشــی از درآمد سالانه اش را به عنوان اقســاط به دولت پرداخت کرد و 
سرمایه گذاری نکرد». یکی از محورهای سخنان دیروز وزیر ارتباطات اما 
تأکیدش بر سرعت ۳۰برابری اینترنت نسل پنج در ایران بود که در این باره 
گفت: «اگر یک سایت 4G با پهنای باند ۱۰۰ مگابیت برثانیه و ۴۰ مگاهرتز 
فرکانس، یک دکل برای کاربرانش عرضه کند، تســت های 5G می تواند 
ســه گیگابایت  بر ثانیه عرضه کند، یعنی حتی تــا ۳۰ برابر کیفیت روی 
یک پهنای باند فرکانسی محدود، ظرفیت را بالا می برد. مفهومش البته 
این نیســت که می توانید روی گوشی تان سرعت ســه گیگابیت دریافت 
کنید، چون این ظرفیت به تعداد کاربران تقســیم  می شود، اما ارائه ۱۰۰ 
مگابیت ظرفیت شبکه با ارائه ســه گیگابیت ظرفیت برای ۲۰۰ مشترک 

تفاوت زیادی دارد». 
او با اشــاره به راه اندازی اولین سایت اینترنت نسل پنج خانگی، بیان 
کــرد: «اکنون دو چالش عمده در پیش دارید. اولین چالش قیمت مودم 
است. هر تکنولوژی جدید در ابتدای حضور، قیمتش بالاست. برای اینکه 
همیشــه این قیمت بالا نماند و مصرف بالا رود و قیمت کاهش یابد،  ما 
به  نوبه خود تولید مودم 5G در ایران را تسهیل کردیم و یک شرکت هم 
تولید مودم 5G را آغاز کرده و اولین نمونه آن برای گرفتن تأیید ســازمان 
تنظیم مقررات و ارائه به بازار، ارسال شده است. بنابراین ما در این عرصه 
تولید داخل خواهیم داشــت». آذری جهرمی در جلســه دیروز با اشاره 
به آغاز تجاری ســازی ارائه خدمــات 5G در توضیحاتی گفت: «از امروز 
خبرگزاری ایرنا و مجموعه شــهرداری به صــورت  نمادین از این خدمات 
در مدل تجاری اســتفاده می کنند. انتقال تصاویر با پهنای باند و کیفیت 
بالا از درخواست هایی است که ما باید برایش در مدل تجاری زیرساخت 
فراهم کنیم، برای شــهرداری، نیروی انتظامی، کسب وکارها و این کار را 

شما می توانید انجام دهید».
 وزیــر ارتباطات و فناوری اطلاعات با بیان اینکه تجهیزات 5G در لبه 
تکنولوژی هســتند و ما هم در کشور توانمندی داریم، گفت: «حرکتی در 
کشور شروع شده که تولیدکنندگان داخلی تولید اجزای مختلف مورد نیاز 
برای 5G را شــروع کردند، چون هنوز زمان برای فراگیرشدن این فناوری 
هست و ما آزمایشــگاه دایر کردیم و امکان آزمودن برای بخش تولید را 
به وجود آوردیم. بنابراین تلاش کنیــد در تجهیزاتتان از حداکثر ظرفیت 
داخلی استفاده کنید و سراغ مودم های خارجی نروید تا این صنعت هم 
در کشــور توسعه پیدا کند». این سخنان وزیر ارتباطات و همچنین انتشار 
گســترده چنین خبرهایی که از ورود نســل پنج اینترنت به ایران حکایت 
دارد، منتقدان فراوانی هم دارد؛ آنها می گویند درحالی که هنوز بســیاری 
از مناطق روستایی ایران دسترســی به اینترنت ندارد و دانش آموزان در 
یک سال گذشته با مشکلات فراوانی روبه رو شدند و همچنین درحالی که 
اینترنت کنونی با ســرعتی بســیار پایین تر از حد استاندارد و با قیمتی بالا 
به مردم فروخته می شــود، این همه تأکید بر نســل پنج اینترنت بیش از 

واقعیت، جنبه تبلیغات دارد.

پروژه عظیم 
گندله سازی سه چاهون

 رسما  توسط رئیس جمهور افتتاح شد
از  � ســه چاهون  گندله ســازی  عظیــم  پــروژه 

طریــق ویدئوکنفرانس به صورت رســمی توســط 
رئیس جمهور افتتاح شــد. دکتر روحانی در سخنانی 
ضمن تشــکر از گزارش دکتر مسرور بیان کرد: بسیار 
برای ما خوشحال کننده است که بزرگ ترین کارخانه 
گندله ســازی کشــور با ظرفیت پنج میلیــون تن که 
کارخانه بســیار مدرنی اســت، در راســتای تکمیل 
زنجیره فولاد افتتاح می شــود و من افتتاح این پروژه 
را به مردم بافق و استان یزد و همه مسئولانی که در 
راه آبادانی ایران و اســتان یزد تلاش می کنند تبریک 
می گویم. در ابتدای این مراســم، دکتر شریعتمداری 
وزیــر تعــاون، کار و رفــاه اجتماعی در ســخنانی با 
اشــاره به نقش ارزشــمند بازنشســتگان فــولاد در 
شکوفایی صنعت فولاد کشور، در خصوص اهمیت 
و مشــخصات فنی پروژه گندله ســازی ســه چاهون 
گزارشــی ارائــه کــرد. وی افــزود: بــا پیگیری های 
صورت گرفته طرح همسان سازی حقوق بازنشستگان 
اجرا شــد. ضمن اینکه ۴۰۰ میلیارد تومان مطالبات 
معوق باقی مانده بازنشستگان از سال ۱۳۹۱ پرداخت 
شــد. همچنین با مدیریت خردمندانه در دارایی های 
همه صندوق ها خصوصا صندوق فولاد، سود سهام 
متعلق به صندوق فولاد ســه برابر شــد. همچنین 

مدیرعامل صندوق بازنشســتگی فولاد در مراســم 
افتتاح رســمی پروژه عظیم گندله سازی سه چاهون 
توســط رئیس جمهور گزارشــی درباره این پروژه به 
ایشان ارائه کرد. رضا مســرور این پروژه را بزرگ ترین 
پروژه به روش کوره دوار در کشــور و ســومین پروژه 
در دنیا عنــوان و تصریح کرد: ارزش روز پروژه عظیم 
گندله سازی سه چاهون ۹۳۰۰ میلیارد تومان است که 
از منابع شرکت ســنگ آهن مرکزی ایران و صندوق 
بازنشســتگی فولاد تأمین شده اســت. همچنین این 
پــروژه با ظرفیــت پنج میلیــون تن بــرای ۸۰۰ نفر 
به صورت مســتقیم و بــرای ۱۵۰۰ نفــر به صورت 

غیرمستقیم اشتغال ایجاد کرده است.


